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高能效宽电压工作标准单元库分析与优化 

王京睿，李翔宇 

（清华大学 微电子学研究所，北京 100084） 

摘  要： 研究了剔除大扇入逻辑门对于高电源电压下的电路指标的影响，证实这一方法对

电路在高电压下的性能和功耗没有明显的负面影响，主要影响是在一定程度上增大电路的面

积.分别对 32 nm 标准单元库中的异步置位复位 D 触发器单元和电平移位器单元进行了电路

优化，使得它们在低电压下的延时分别减少了 14.6%和 19.9%，解决了电源电压降至近阈值

时性能恶化过于严重的问题. 
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Abstract：  In this paper, we study the influence of ‘Eliminating big fan-in logic gates’ method, 

and finally prove that circuit synthesized with this method behaves little performance 

deterioration or energy increase, its main effect is increasing circuit area in some cases. We also 

optimize the structure of D flip-flop with asynchronous set and reset, and voltage up level shifter, 

which reduces their transition delay for 14.6% and 19.9% when operated at low source voltage, 

respectively. Thus our work solve the problem which is induced by the performance deterioration 

of near-threshold operating. 

Key words： energy efficiency; near threshold; wide-range operating; big fan-in logic gate; D 

flip-flop; lever shifter 

作者简介： 

王 京 睿   女 ，（ 1991- ）， 硕 士 研 究 生 . 研 究 方 向 为 低 功 耗 数 字 电 路 设

计.E-mail:wjr13@mails.tsinghua.edu.cn. 

李翔宇  男，（1977-），博士，副研究员.研究方向是高能效 VLSI/SOC，信息安全芯片等. 

  


